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 نشست فن بازار ملی 
با فن بازارهای استانی برگزار می شود

رئیس پارک فناوری پردیس گفت: در سال دو نشست اساسی با فن بازار 
استانی برگزار می شود.

مهدی صفاری نیا رئیس پارک فناوری پردیس در نشست مشترک مدیران و کارگزاران فن 
بازارهای کشور با معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان که در محل پارک فناوری پردیس 
برگزار شد گفت: فن بازار دو بار در سال را به برگزاری نشست با فن بازارهای استانی اختصاص 
می دهد. رئیس پارک فناوری پردیس با بیان اینکه فن بازار با بدنه دولتی و خصوصی در سراسر 
کشور مشغول به فعالیت هستند، اظهار داشت: بروکرها نیز فعالیت های مربوط به تجاری سازی و 

توسعه بازار در بدنه دولتی در استان ها را دنبال می کنند.
صفاری نیا تأکید کرد: فن بازار از سال ۸۱ شروع به فعالیت کرده که ایده آن در همان زمان به 
معاونت علمی ارائه شد. سپس در نقشه جامع علمی کشور از شبکه فن بازار به عنوان یکی از 

حلقه های توسعه تجارت مورد تاکید قرار گرفت.
وی با بیان اینکه توسعه این فن بازار با ابلاغ دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی صورت گرفت 
ادامه داد: بر اساس این اقدام در یک دهه اخیر توسعه این شبکه آغاز شد به گونه ای که اکنون در 
همه استان های کشور دفاتر فن بازار استانی راه اندازی شده است. رئیس پارک فناوری پردیس 

گفت: موضوع توسعه فناوری باید همه بخش ها را درگیر کند.

 هوش مصنوعی ۹۰ درصد محتوای آنلاین را
 تولید می کند 

یکی از کارشناسان حوزه هوش مصنوعی معتقد است »هوش مصنوعی مولد« 
مانند ChatGPT درآینده شــیوه توسعه محتوای دیجیتال را به طور کامل 

دگرگون و تا ۲۰۲۵ میلادی ۹۰ درصد محتوای آنلاین را تولید می کند.
ChatGPT یک چت بات است که توسط شرکت OpenAI در نوامبر ۲۰۲۲ میلادی 
راه اندازی شد. این ربات بر روی مدل های زبان خانواده OpenAI 3-GPT ساخته شده 

است.
نینا شیک یکی از کارشناسان حوزه هوش مصنوعی در این باره می گوید: تصور می کنم تا 
۲۰۲۵ میلادی حدود ۹۰ درصد محتوای آنلاین با هوش مصنوعی تولید شود. این فناوری رشد 
سریعی دارد. من معتقدم بیشتر محتوای دیجیتال در آینده به وسیله هوش مصنوعی تولید شود. 
به عنوان مثال ChatGPT را در نظر بگیرید. البته انبوهی از پلتفرم ها و اپلیکیشن های مشابه 

دیگر نیز در حال توسعه هستند.
افزایش توجه به ChatGPT به بحث و گمانه زنی های وسیعی درباره هوش مصنوعی و به 

خصوص هوش مصنوعی مولد و نقش گسترده آن در جهان منجر شده است.
شیک در این باره می گوید: کاری که هوش مصنوعی مولد انجام می دهد در حقیقت تولید 
محتوا و محصول جدید است. حال آنکه تاکنون تصور می شد این قابلیت فقط مختص هوش 
و خلاقیت انسان است. هوش مصنوعی مولد می تواند در سراسر رسانه ها محتوای مانند متن، 
ویدئو، صوت و تصویر را تولید کند و جالب آنکه هر واســطه دیجیتالی را می توان با هوش 
مصنوعی مولد فعال کرد. بنابراین من تصور می کنم ارزش Open AI در آینده بیشتر می شود 
و همزمان در ۲۰۲3 میلادی شاهد تعداد بیشتری از شرکت های توسعه دهنده هوش مصنوعی 
مولدی خواهیم بود که در بسیاری صنایع کاربرد دارند.او در ادامه افزود: این پدیده واقعاً نوین است 

زیرا کاربردهای هوش مصنوعی مولد اخیراً و از ۲۴ تا۶ ماه گذشته توجهات را جلب کرده اند.
شــیک معتقد است فضای هوش مصنوعی مولد در سال آینده میلادی رقابتی تر می شود 
و شرکت های بزرگی مانند آلفابت )شرکت مادر گوگل(،مایکروسافت و اپل نیز فعالیت های 

متعددی در این فضا انجام دهند.

 نظارت منتقد گوگل بر تحقیقات آنتی تراست 
علیه شرکت آلفابت

یکی از مقامات ارشد بخش آنتی تراست وزارت دادگستری آمریکا تاییدیه 
لازم برای نظارت بر تحقیقات مربوط به آلفابت )شرکت مادر گوگل( دریافت 

کرده است.
پیش از این نشریه وال استریت ژورنال نیز اعلام کرده بود وزارت دادگستری آمریکا می خواهد 
به جاناتان کانتر دستیار دادستان کل امور آنتی تراست اجازه دهد بر موضوعات مربوط به موتور 
جستجو و تبلیغات شــرکت نظارت کند.در نوامبر ۲۰۲۱ میلادی گوگل از وزارت دادگستری 
آمریکا خواست تا کانتر را ملزم به استعفا از این تحقیقات کند زیرا او سابقه همکاری با فهرست 
بلندی از منتقدان گوگل مانند شرکت Yelp داشت. آلفابت قبلًا اعلام کرده بود شرکت مذکور 

سال هاست برای ایجاد پرونده آنتی تراست علیه گوگل تلاش می کند.
خبرگزاری بلومبرگ نیز در ماه می فاش کرد کانتر از همکاری در تحقیقات درباره گوگل منع 

شده زیرا وزارت دادگستری آمریکا مشغول بررسی آن است که آیا وی باید استعفا دهد یا خیر.
گوگل هفته گذشــته ادعا کرد قاضی دادگاه باید پرونده وزارت دادگستری علیه شرکت را رد 
کند. به گفته شــرکت توافقنامه های آن با اپل و دیگر موسسات برای پیش فرض قرار دادن 
موتور جستجوی گوگل در محصولات آنها مانع از آن نمی شود که تولید کنندگان موبایل موتور 
جستجوهای رقیب را ترویج نکنند.این پرونده در سپتامبر ۲۰۲۲ به دادگاه ارائه شد و اگر گوگل در 

آن شکست بخورد احتمالاً مجبور می شود یکی از دارایی های مهم خود را رها کند.
در دسامبر ۲۰۲۲ میلادی گوگل از دادگاه خواست پرونده آنتی تراستی که وزارت دادگستری 
آمریکا در ۲۰۲۰ میلاد همراه ۱۱ ایالت علیه شرکت ثبت کرد و همچنین یک شکایت مرتبط 
از سوی 3۵ ایالت به رهبری ایالت کلورادو را رد کند.وزارت دادگستری آمریکا در اکتبر ۲۰۲۰ 
میلادی در شکایتی گوگل را به نقض قانون آنتی تراست متهم کرد. طبق شکایت این شرکت 
در حوزه جستجوی اینترنتی و جستجوی تبلیغات بر بازار سلطه دارد.در این پرونده به عنوان مثال 
اشاره شده بود گوگل سالانه میلیاردها دلار به اپل، یک شرکت کره ای و دیگر موسسات می 
پردازد تا تضمین شود موتور جستجویش به طور پیش فرض در دستگاه های آنها نصب شده 
است.همچنین گوگل با اتهامات موارد نقض آنتی تراست از سوی چند ایالت روبرو است. این 
شکایت به رهبری ایالت کلورادو نیز در سال ۲۰۲۰ میلادی ثبت شده و طبق آن گوگل به طور 
غیرقانون توانایی رقبایش برای فعالسازی ابزار Search Ads3۶۰ را محدود کرده است. آگهی 

دهندگان از این ابزار برای مدیریت کمپین های بازاریابی آنلاین خود استفاده می کنند.

یک ایالت دیگر آمریکا »تیک تاک« را ممنوع کرد

ایالت کنتاکی به بیش از ۲۰ ایالت دیگر آمریکا پیوست که اپ تیک تاک را به 
دلیل نگرانی های امنیتی در دستگاه های دولتی ممنوع کرده اند.

این ایالت اعلام کرد دستورالعمل کارمندان را آپدیت و آنها را دسترسی به اپ چینی مذکور در 
دستگاه های دولتی به غیر مقاصد قانونی ممنوع کرده است.این در حالی است که روز پنجشنبه 
فرمانداران ایالت های ویسکانسن و کارولینای شمالی دستورهایی مبنی بر ممنوعیت تیک تاک 
در دستگاه های دولتی امضا کردند. ایالت های اوهایو، نیوجرسی و آرکانزاس نیز هفته گذشته 
اقدامات مشابهی انجام دادند.اقدامات برخی ایالت ها نیز فراتر از تیک تاک بوده است. به عنوان 
مثال نیوجرســی و ویسکانسن فروشندگان، محصولات و سرویس های شرکت های چینی 
دیگر از جمله Hikvision، تنسنت )مالک وی چت( و همچنین محصولات شرکت روسی 
کسپراسکای لب را نیز در دستگاه های دولتی ممنوع کرده اند.پس از آنکه کریستوفر ورای در ماه 
نوامبر اعلام کرد تیک تاک تهدید های امنیت ملی را در بر دارد، درخواست ها برای ممنوعیت اپ 
روی دستگاه های دولتی شدت گرفت. ورای هشدار داده بود که دولت چین می تواند با استفاده 

از اپ روی کاربران تاثیر بگذارد یا دستگاه های آنها را کنترل کند. 

اخبار کوتاه  به دلیل اهمیت شبکه ملی اطلاعات و تاکید رئیس 
جمهور مبنی بر تسریع راه اندازی آن، قرار است 
ســال آینده صندوق توسعه شبکه ملی اطلاعات 

ایجاد شود. 
طرح شــبکه ملی اطلاعات در کشــور از اواخر سال ۱3۸۴ 
مطرح و مهم ترین دلیل پیاده ســازی این شــبکه در آن سال  
کاهش وابســتگی به شــبکه جهانی اینترنت اعلام شد. در 
سند »ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات« آمده که 
شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی کل فضای 
مجازی، شبکه همه شبکه های کشور است. این شبکه متشکل 
از زیرســاخت های ارتباطی با مدیریت مستقل کاملًا داخلی، 
شبکه ای حفاظت شده نسبت به اینترنت و شبکه ای با امکان 
عرضه انواع محتوا و خدمات ارتباطی سراسری برای آحاد مردم 

است.
 در ســال های بعد از ۱3۸۴ عملا اجرای این طرح با کندی 
انجام می شــد تا این که در دولت یازدهــم، اجرای این طرح 
پیگیری و درنهایت در اواخر همان دولت اعلام شد که فازهای 
اول، دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی شده است؛ اما این شتاب 
بخشی به روند اجرای این پروژه در دولت سیزدهم از مهم ترین 
اقدمات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است؛ بنابراین طرح 
شتاب بخشی به روند اجرای شبکه ملی اطلاعات، از مهرماه سال 

گذشته آغاز شده و در حال حاضر هم در مرحله اجرا قرار دارد.
چندی پیش محمدرضا پاکدل _ مدیرکل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اســتان یزد در این باره گفت: در قانون برنامه ششم 
توسعه تاکید شده که 33۰ روستای بالای بیست خانوار تحت 
پوشش شبکه ملی اطلاعات قرار گیرد که اکنون در استان یزد 
بیش از ۶۰۰ روستا و آبادی به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت 

پرسرعت متصل هستند که دو برابر بیشتر از برنامه است.
وی با بیان اینکه در فاز اول طرح توسعه ارتباطات روستایی 
نیز ۱3۰ کیلومتر فیبرنوری در روستاها اجرا شده است، افزود: 
با تعامل و همکاری شهرداری یزد، توسعه پهن باند و فیبرنوری 
در شــهر یزد ایجاد دسترســی به اینترنت پر سرعت مبتنی 
به فیبر نوری به کســب و کار ها و منازل زودتر از موعد آغاز 
شــده است و در هفته دولت 3۰ هزار پورت FTTH توسط 
پیشگامان توسعه ارتباطات با اجرای 3۰ کیلومتر فیبر در بستر 
 کانال های شهرداری و بالغ بر 3۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری، 

افتتاح شد.
آنطور که عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در نشست تخصصی شبکه ملی اطلاعات و فضای مجازی 
در جمع اساتید دانشگاه علم و صنعت درباره شبکه شبکه ملی 
اطلاعات گفت، این شــبکه یک شبکه پرسرعت، باکیفیت و 
امن در گسترده جغرافیای جمهوری اسلامی ایران است که بر 
اساس ارزیابی هایی که طبق شاخص های مورد توافق با مرکز 
ملی فضای مجازی انجام شده، باوجود همه تلاش های صورت 
گرفته در سال های قبل، تا قبل استقرار دولت سیزدهم 3۰ درصد 

پیشرفت داشت.
وزیــر ارتباطات با بیان اینکه با تلاش شــبانه روزی بخش 

ارتباطات و فناوری اطلاعات کشــور و همکاران ما در وزارت 
ارتباطات، شــبکه ملی اطلاعات امروز نزدیک به ۶۰ درصد 
پیشرفت داشته است، گفت: برای تحقق شبکه ملی اطلاعات 
در وزارت ارتباطات هفت کلان پروژه و ۲۰۰ پروژه ریز و درشت 
تعریف شده است. وی همچنین تأکید کرد که در ۱۴ ماه اخیر 
نزدیک به ۲۵۰۰ روستای جدید به شبکه ملی اطلاعات متصل 

شده اند.
طبق این گزارش به دلیل اهمیت شبکه ملی اطلاعات و تأکید 
رئیس جمهور مبنی بر راه اندازی هرچه ســریعتر این طرح به 

عنوان یکی از اولویت های فضای مجازی، قرار اســت برای 
ســال آینده صندوق توسعه شبکه ملی اطلاعات ایجاد شود. 
درباره جزئیات این اقدام می توان گفت براساس لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ که چهارشنبه هفته گذشته توسط رئیس جمهور 
به مجلس تقدیم شــد، در تبصره ۷ این لایحه گفته شده به 
دولت اجازه داده می شــود به منظور شتاب بخشی به توسعه 
شبکه ملی اطلاعات، ارتقاء و نوسازی زیرساخت های ارتباطی و 
توسعه فیبرنوری منازل و کسب و کارها، صندوقی تحت عنوان 
»صندوق توسعه شبکه ملی اطلاعات«، در سقف پست های 

سازمانی و اعتبارات مصوب وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ایجاد کند.همچنین اساسنامه و منابع این صندوق به پیشنهاد 
مشترک وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان اداری و 
استخدامی کشور و سازمان برنامه و بودجه کشور با همکاری 
بانک مرکــزی و وزارت امور اقتصــادی و دارایی تدوین و به 

تصویب هیأت وزیران خواهد رسید.
همچنین به تازگی وزیر ارتباطات انتشــار پستی در فضای 
مجازی در این باره گفت: روز دوشنبه در ادامه دیدارهای هفتگی 
با نمایندگان مردم با آقای محمد سرگزی، نماینده محترم مردم 
زابل و زهک؛ آقــای مجید ناصری نژاد، نماینده محترم مردم 
شادگان و خانم فاطمه مقصودی نماینده محترم مردم بروجرد 
در مجلس شــورای اسلامی به صورت مجزا دیدار و گفت وگو 
کردم و به اتفاق وضعیت شبکه ارتباطی حوزه های انتخابیه آنها را 

به طور کامل بررسی کردیم.  
در این دیدارها ضمن تشریح آخرین وضعیت توسعه ارتباطات 
روستایی حوزه های انتخابیه این نمایندگان محترم، سعی کردم 
تا با برقراری تماس های تصادفی با روستاییان عزیز، به صورت 
مستقیم از وضعیت ارتباطی آنها گزارشی دریافت کنم در یکی 
از این دیدارها متوجه شــدم تلفن ثابت در برخی از نقاط شهر 
زابل چند سال است که قطع شده است و از آنجاکه در شرایط 
حاضر دیگر عدم دسترسی به تلفن ثابت غیرقابل  توجیه است 
به سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و نماینده وزیر 
در هیات مدیره شــرکت مخابرات دستور دادم تا با قید فوریت 
موضوع را پیگیری و مشــکلات این شهر را حل کنند. البته 
الحمدلله ۹۸ درصد روستاهای بالای بیست خانوار زابل تحت 
پوشش شبکه ارتباطی پایدار و باکیفیت قرار گرفته اند و تا پایان 
هفته دولت ســال آینده دیگر هیچ روستای بدون ارتباطی در 
این منطقه نخواهیم داشــت. خوشبختانه در شادگان نیز ۱3۱ 
روستای بالای بیســت خانوار وجود دارد که ۱3۰ روستای آن 
به شبکه متصل هستند و در گزارش نماینده محترم این شهر 
و بررسی های تلفنی خودم از اهالی محترم این روستاها متوجه 
شدم برخی از آنها از کیفیت رضایت ندارند که قرار شد تیمی برای 

بررسی به این شهر اعزام شود.
 ۸۱ درصد روستاهای بالای بیست خانوار بروجرد نیز به شبکه 
ملی اطلاعات متصل هستند و مطابق برنامه همه آنها تا شهریور 
سال آینده به شبکه ملی اطلاعات متصل می شوند. با تکمیل 
طرح توسعه ارتباطات روستایی در شهریور سال آینده، در فاز بعد 

افزایش و ارتقا کیفیت در دستور کار قرار می گیرد.

 آخرین وضعیت 
شبکه ملی اطلاعات در کشور 

 کاهش حقوق مدیرعامل اپل
 به درخواست خودش

اپل بســته حقوق و مزایای تیم کوک، 
مدیرعامل این شرکت را به درخواست 
خود او و رهنمود سهامداران، در سال 
۲۰۲۳ بیش از ۴۰ درصد کاهش داده 

و به ۴۹ میلیون دلار می رساند. 
اپل در یــک اظهارنامه رگولاتوری اعلام کرد 
در راســتای این تغییرات، درصد سهامی که به 
تیم کوک داده می شود و منوط به عملکرد اپل 
است، از ۵۰ درصد، به ۷۵ درصد در سال ۲۰۲3 و 

همچنین در سالهای آینده افزایش خواهد یافت. تیم کوک برای سال ۲۰۲۲ مجموعا ۹۹.۴ میلیون دلار 
دریافت کرد که شامل سه میلیون دلار حقوق پایه، حدود ۸3 میلیون دلار سهام و یک پاداش نقدی 

بود. این رقم اندکی بالاتر از سال ۲۰۲۱ بود که مجموع پرداختی اپل به کوک، ۹۸.۷ میلیون دلار بود.
سازنده آیفون در اظهارنامه رگولاتوری اعلام کرد: پرداختی امسال به کوک، بر مبنای بازخورد سهامدار، 

عملکرد استثنایی اپل و توصیه از سوی آقای کوک است.
اپل از سوی گروههایی مانند خدمات سهامداران موسسه ای درباره بسته پرداختی قبلی تیم کوک هدف 
انتقاد قرار گرفته است. اما اکثر سهامداران سال گذشته به تصویب این بسته رای دادند. شرکت مشاوره 
»آی اس اس« اینکه نیمی از سهام که به تیم کوک داده می شود، به معیار عملکرد مانند قیمت سهام 

شرکت بستگی نداشته است، انتقاد کرد.
بسته پرداختی ۴۹ میلیون دلاری به تیم کوک برای سال ۲۰۲3، شامل سه میلیون دلار حقوق و شش 
میلیون دلار پاداش نقدی مانند سال۲۰۲۲ و همچنین پاداش در قالب سهامی به ارزش ۴۰ میلیون دلار 
است. ارزش سهامی که به عنوان پاداش تیم کوک در سال ۲۰۲۲ داده شد، ۷۵ میلیون دلار بود. مجموع 

دریافتی تیم کوک در سال ۲۰۲3 بر مبنای عملکرد سهام اپل، ممکن است تغییراتی پیدا کند.
تیم کوک ۶۲ ســاله وعده داده است ثروت خود را برای آرمانهای خیرخواهانه هزینه خواهد کرد. اما 

سهامداران به میزان فزاینده ای با پرداخت چنین بسته هایی به مدیران ارشد، مخالفت نشان می دهند.
اپل همچنین بسته پرداختی سال ۲۰۲۲ برای لوکا مائستری، مدیر ارشد مالی، کیت آدامز، مشاور کل، 
دیردره اوبرایان، مدیر ارشــد خرده فروشی و جف ویلیامز، مدیر ارشد عملیاتی را افشا کرد. این مدیران 
همگی حدود ۲۷ میلیون دلار در قالب حقوق، سهام و پاداش نقدی در سال ۲۰۲۲ دریافت کردند که 

اندکی نسبت به سال پیش از آن افزایش داشت.
این غول فناوری مستقر در کوپرتینوی کالیفرنیا همچنین اعلام کرد مجمع سالانه سهامدارانش به 
صورت مجازی در ۱۰ مارس برگزار می شود. ارزش سهام اپل سال میلادی گذشته ۲۷ درصد کاهش 
پیدا کرد. با این حال، این کاهش کمتر از افت چشمگیری بود که شاخص نزدک کامپوزیت تجربه کرد.

ساخت فیبر نوری که اطلاعات را پس 
از خم شدگی ایمن نگه می دارد

محققان انگلیسی موفق به ساخت فیبر 
نوری شدند که اطلاعات را حتی پس از 
خم شدن یا پیچش ایمن نگه می دارد. 

فیبرهای نوری ســتون فقرات شــبکه های 
اطلاعاتی مدرن هســتند. از ارتباطات دوربرد از 
طریق اینترنت گرفته تا انتقال اطلاعات با سرعت 
بالا در مراکز داده و بورس اوراق بهادار، فیبر نوری 

در دنیای جهانی شده ما حیاتی است.
با این حال، شــبکه های فیبر از نظر ساختاری 

بی نقص نیســتند و در صورت بروز مشــکل، انتقال اطلاعات به خطر می افتد. برای رفع این مشکل، 
فیزیکدانان دانشگاه باث در انگلیس نوع جدیدی از فیبر طراحی کردند که برای افزایش استحکام شبکه ها 

طراحی شده است. این استحکام می تواند به ویژه در عصر آینده شبکه های کوانتومی مهم باشد.
این تیم فیبرهای نوری، یعنی کانال های شیشه ای انعطاف پذیری که اطلاعات از طریق آن ها ارسال می 
شود، را ساخته اند که می توانند با استفاده از ریاضیات توپولوژی از نور یا در واقع حامل اطلاعات، محافظت 
کنند. بهتر از همه، این فیبرهای اصلاح شده به راحتی مقیاس پذیر هستند، به این معنی که ساختار هر 
فیبر را می توان در طول هزاران کیلومتر حفظ کرد.براساس گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، نتایج این 
پروژه در نشریه Science Advances منتشر شده است.در ساده ترین حالت، فیبر نوری که معمولًا 
دارای قطر ۱۲۵ میکرومتر )مشابه تارهای ضخیم مو( است، شامل هسته ای از شیشه جامد است که با 
روکشی احاطه شده است. نور از میان هسته عبور می کند، جایی که گویی از آینه منعکس می شود.با این 
حال، مسیری که فیبر نوری هنگام عبور طی می کند، به ندرت مستقیم و بدون مزاحمت است در این مسیر 
چرخش ها، حلقه ها و خم ها عادی هستند. اعوجاج در فیبر می تواند باعث کاهش حجم اطلاعات در هنگام 
حرکت بین فرستنده و گیرنده شود.برای طراحی این فیبر جدید، این تیم از توپولوژی استفاده کرد، که 
مطالعه ریاضی کمیت هایی است که باوجود اعوجاج های مداوم در هندسه بدون تغییر باقی می مانند. اصول 
آن در حال حاضر در بسیاری از زمینه های تحقیقات فیزیک اعمال می شود. با اتصال پدیده های فیزیکی 
به اعداد، می توان از اثرات مخرب یک محیط بی نظم جلوگیری کرد.فیبر طراحی شده توسط محققان 
این پروژه، ایده های توپولوژیکی را با گنجاندن چندین هسته هدایت کننده نور در یک فیبر که به صورت 
مارپیچی به هم متصل شده اند، را به کار می گیرد. نور می تواند بین این هسته ها بپرد اما به لطف طراحی 
توپولوژیکی در لبه محبوس می شود. این حالت های لبه در برابر بی نظمی در ساختار محافظت می شوند.
دکتر آنتون سوسلوف فیزیکدان دانشگاه باعث در انگلیس گفت: با استفاده از این فیبر نور کمتر تحت تأثیر 
اختلالات محیطی قرار می گیرد.با استفاده از فیبرهای نوری با طراحی توپولوژیکی، محققان ابزارهایی برای 

جلوگیری از اثرات تخریب سیگنال با ساختن سیستم های فوتونیک ذاتاً قوی خواهند داشت.

ضرورت تسلط کارگزاران فناوری به 
مهارت های ارتباطی با صنعت و بازار 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری به ضرورت 
تسلط کارگزاران فناوری به مهارت های 

ارتباطی با صنعت و بازار تاکید کرد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی دیروز در نشســت 
مدیران و کارگزاران فن بازارهای کشــور که در 
محل خانه نوآوری و فناوری ایران در نمایشگاه 
بین المللی برگزار شــد، اظهار داشــت: معتقدم 
کارگزاران علم و فناوری در سطح بالاتری از نظر 

مهارت نسبت به شرکت های دانش بنیان قرار دارند.وی با تأکید بر اینکه کارگزاران باید چندین مهارت 
را داشته باشند، گفت: در اصل آنها باید علاوه بر زبان فناوری، زبان صنعتگر و تجارت را بدانند تا بتوانند 
معامله ای را بین دانش بنیان ها و بازار ایجاد کنند.دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه کارگزاران باید با 
دانش بنیان ها زیست کرده باشند، ادامه داد: کارگزاری علم و فناوری یک کار دانش بنیان است و نیاز به 
مهارت سختی دارد و به این راحتی قابل انجام نخواهد بود. در غیر این صورت نمی توانست به حوزه علم 

و فناوری ورود پیدا کند.
معاون علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تأکید کرد: کارگزاران همانند رشته های 
بین رشته ای از اهمیت بالایی برخوردارند زیرا گره در تمام شبکه ها را می توانند با ارتباط درست وصل کنند.
به گفته وی دنیا، دنیای ارتباطات و شبکه سازی است. از این رو کارگزاران می توانند توجه ویژه ای به 
شبکه های ارتباطی داشته باشند و آنها را رونق دهند.دهقانی فیروزآبادی خاطرنشان کرد: باید به صورت 
آگاهانه ارتباطی بین مصرف کننده و بازار در حوزه دانش بنیان ها صورت بگیرد و انتظار داریم این اتفاقات 
به واسطه کارگزاری ها باشد.وی گفت: عموماً و بعضاً شرکت های دانش بنیان ساز و کار تجاری سازی و 
فروش ندارند و بیشتر تولید کننده فناوری هستند. حضور کارگزاران می تواند در این زمینه ها کمک کننده 
به شرکت های دانش بنیان باشد. در واقع کارگزاران نقش میانجی گری بین دانش بنیان ها و بازار را دارند.
معاون علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با بیان اینکه در کارگزاری چهار ستون 
اصلی وجود دارد تا یک کسب و کار راه اندازی شود، گفت: ستون های کارگزاری شامل مشتری، تولید 
کننده، دیتا و قانون می شود.وی ادامه داد: اکوسیستم قدرت و انرژی با کابل کشی و ایجاد نیروگاه ها و 
کارخانه مصرفی رخ نمی دهد بلکه همه اجزای این شبکه باید کامل شود و در این میان شبکه ارتباطات 

مهم است چون با تقویت آنها شرکت های دانش بنیان تقویت خواهد شد.
دهقانی فیروزآبادی بیان کرد: کارگزاران بستر جاری شدن حکمرانی هستند و لازم است این شغل جدید 
در حوزه علم و فناوری توسعه یابد. ما به دنبال این هستیم که تمام مجوزها از یک خروجی مشخص باشند 

و معاونت، صندوق نوآوری و پارک های علم و فناوری به صورت متمرکز فعالیت کنند.

نقش مهم الکترون ها در انتقال انرژی بین لایه های مواد نیمه رسانا 
 یافته های اخیر محققان نشان می دهد الکترون ها نقش مهمی 
در انتقال انرژی بین لایه های مواد نیمه رسانای دوبعدی همچون 
 )WS۲(»و »دی سولفید تنگستن )WSe۲(»تنگستن دی سلنید«

دارند. 
 )SLAC( در آزمایش هایی که در آزمایشگاه ملی شتاب دهنده اس ال ای سی
وزارت انرژی آمریکا انجام شد، این تیم از روشی به نام پراش الکترون فوق سریع 

)UED( برای اندازه گیری دمای لایه های منفرد استفاده کردند.
نتایج این پروژه درک تازه ای از اندازه گیری های فوق سریع دما در مقیاس اتمی 

ارائه داد. آنها در این پروژه محاسبات نظری گسترده ای را با هم ترکیب کردند.
محققان دریافتند اگرچه لایه ها به یکدیگر پیوند محکمی ندارند، اما الکترون ها 
پلی بین آنها ایجاد می کنند که این موضوع انتقال سریع گرما را تسهیل می کند.

پراش الکترون فوق سریع به عنوان یک “دوربین الکترونی” عمل می کرد که 
موقعیت اتم ها را در هر لایه ثبت می کرد. با تغییر فاصله زمانی بین پالس های 
تحریک کننده و کاوشگر به میزان تریلیونم ثانیه، آنها می توانستند دمای متغیر هر 
لایه را به طور مستقل دنبال کنند و با استفاده از شبیه سازی های نظری، حرکات 

اتمی مشاهده شده را به دما تبدیل کنند.آرون لیندنبرگ یکی از نویسندگان این 
مقاله در دانشگاه استنفورد آمریکا در این زمینه گفت: آنچه این رویکرد پراش 
الکترون فوق سریع را قادر می کند، روش جدیدی برای اندازه گیری مستقیم دما 
در این ساختار ناهمسان پیچیده است.وی افزود: این لایه ها فقط چند آنگستروم 
از هم فاصله دارند، و با این حال ما می توانیم به طور انتخابی پاســخ آن ها را 
بررسی کنیم و در نتیجه با تفکیک زمانی، می توانیم در مقیاس های زمانی اساسی 

چگونگی تقسیم انرژی بین این ساختارها را به روشی جدید بررسی کنیم.
محققان در این بررسی دریافتند که لایه مواد نیمه رسانای دوبعدی تنگستن 
دی سلنید )WSe۲( همانطور که انتظار می رفت گرم شد، اما در کمال تعجب، 
لایه ماده دیگر دی سولفید تنگستن )WS۲( نیز گرم شد که نشان دهنده انتقال 
سریع گرما بین لایه ها اســت. در مقابل، زمانی که آنها الکترون ها را در ماده 
تنگستن دی سلنید WSe۲ تحریک نکردند و به جای آن ساختار ناهمسان را 
با استفاده از یک لایه تماس فلزی گرم کردند، رابط بین این دو ماده نیمه رسانا 

) WSe۲ و WS۲ ( گرما را بسیار ضعیف منتقل می کرد.
راجا از محققان این بررسی گفت: بسیار شگفت انگیز بود که دیدیم دو لایه تقریباً 

به طور همزمان پس از تحریک نوری گرم می شوند و ما را به درک عمیق تر آنچه 
در حال وقوع است، نزدیک تر کرد.

این تیم برای درک مشاهدات خود، از محاسبات نظری با استفاده از روش های 
مبتنی بر نظریه تابعی چگالی برای مدل سازی نحوه رفتار اتم ها و الکترون ها در 
این سیستم ها با پشتیبانی مرکز مطالعات محاسباتی پدیده های حالت برانگیخته 

مواد انرژی )C۲SEPEM(، استفاده کردند.

محققان محاسبات گسترده ای از ساختار الکترونیکی لایه این مواد نیمه رسانای 
دوبعدی )WS۲/WSe۲ ( و همچنین رفتار ارتعاشات شبکه در این لایه ها 
را انجام دادند مانند سنجاب هایی که از یک جنگل عبور می کنند و می توانند 
در امتداد مسیرهایی که توسط شاخه ها تعریف شده اند، بدوند و گاهی بین آنها 
بپرند، الکترون های موجود در یک ماده به حالت ها و انتقال های خاصی محدود 

می شوند و دانش آن ساختار الکترونیکی راهنمایی برای تفسیر فراهم می کند.
جونا هابر محقق فوق دکتری در بخش علوم مواد در آزمایشگاه برکلی آمریکا 
هم گفت: با استفاده از شبیه سازی های کامپیوتری، ما کشف کردیم که الکترون 
در یک لایه در ابتدا به دلیل ارتعاشات شبکه می خواست به جاهایی مشخص 
پراکنده شود. ما دریافتیم که آنها می خواهد به این حالت ترکیبی پراکنده شوند 
نوعی “حالت چسب” که در آن الکترون در هر دو لایه به طور همزمان آویزان 

هستند. ما ایده خوبی از اینکه این حالت های چسب چگونه هستند داریم.
براساس گزارش ســتاد ویژه توسعه فناوری نانو، شبیه سازی های دینامیک 
مولکولی در مقیاس بزرگ تأیید کردند که در غیاب »حالت چسب« الکترون 

مشترک، انتقال گرما از یک لایه به لایه دیگر بسیار طولانی تر طول می کشد.

از آیپدهای بزرگتر اپل چه خبر؟
در این مقاله قصد داریم تا به این ســوال پاسخ دهیم که آیا اپل توسعه آیپدهای بزرگتر را به 
طور کلی متوقف کرده است یا می توان انتظار داشت تا آیپدهای بزرگ اپل در آینده ای نزدیک 

از راه برسند.
شایعه شــده بود که اپل از اواسط سال ۲۰۲۱ بر روی آیپدهایی با نمایشگرهای بزرگ تر کار می کند، اما در میان 

گزارش های مبنی بر لغو مدل ۱۴ اینچی، برنامه های تبلت بزرگتر این شرکت چه می شود؟
شایعات موجود تا به حال

مارک گورمن خبرنگار بلومبرگ اولین بار بود که شایعه طراحان و مهندسان اپل در حال بررسی آیپدهایی با صفحه 
نمایش بزرگتر را مطرح کرد که می تواند خطوط بین تبلت و لپ تاپ را بیش از پیش محو کند. در ژانویه سال ۲۰۲۲ 
)دی ۱۴۰۰(، این خبر منتشــر شــد مبنی بر اینکه چندین تامین کننده، از جمله BOE و ال اجی، در حال تغییر 
کارخانه های خود هستند تا بتوانند صفحه نمایش های اولد در اندازه ۱۵ اینچی مناسب برای مدل های آیپد آینده را 

برای اپل عرضه کنند.
افشگر معروف »Majin Bu« هم پس از آن ادعا کرد که اپل در حال کار بر روی یک آیپد با نمایشگر ۱۴/۱ اینچی 
و تراشه M۲ است، شایعه ای که توسط تحلیلگر صنعت نمایشگر راس یانگ تایید شد و اضافه کرد که این دستگاه 
دارای صفحه نمایش با فن آوری mini-LED خواهد بود اما از ویژگی پروموشن )نرخ تازه سازی ۱۲۰ هرتز( بهره 
نخواهد برد. در جولای سال گذشته )تیر ۱۴۰۱( این تحلیلگر پیش بینی خود را اصلاح کرد و گفت که اپل به صفحه 
نمایش LCD مانند آیپد مینی و آیپد ایر، برای این دستگاه تغییر عقیده داده است.در ماه اکتبر )مهر ۱۴۰۱( وین ما از 

The Information گزارش داد که اپل در حال توسعه یک آیپد ۱۶ اینچی است که امیدوار است در سه ماهه 
چهارم سال ۲۰۲3 عرضه کند. صفحه نمایش این دستگاه تقریبا به اندازه یک مک بوک ۱۶ اینچی خواهد بود که 
به کاربران آیپد فضای بزرگتری برای کار کردن را ارایه می دهد.در نهایت هم راس یانگ در ماه دسامبر )آذر ۱۴۰۱( 
بود که گفت اپل برنامه های خود را براب عرضه یک آیپد ۱۴/۱ اینچی متوقف کرده است. مدل های بزرگتر آیپد نیز 
در آخرین نقشه راه دستگاه های اپل برای سال جاری، که مارک گورمن گزارش داده بود حضور نداشتند و این افشاگر 

هم گفت که قرار نیست هیچ بروزرسانی سخت افزاری قابل توجهی برای آیپدها در سال ۲۰۲3 وجود داشته باشد.
اپل چه نوع آیپد بزرگتری را متصور است؟

حداقل یکی از مدل های آیپد بزرگتر که اپل در سال گذشته روی آن کار می کرد، به صراحت شایعه شده بود که از 
 LCD فن آوری پروموشن برخوردار نیست که نشان می دهد این دستگاه قرار نیست یک مدل آیپد پرو باشد. نمایشگر
بدون ویژگی پروموشن، آیپد  ۱۴/۱ اینچی را از نظر مشخصات بسیار پایین تر از آیپد پرو ۱۲/۹ اینچی قرار می دهد و این 
نشان می دهد که بیشتر چیزی شبیه به آیپد ایر بوده است.این دستگاه را می توان به عنوان یک گزینه بزرگتر برای آیپد 
ایر یا حتی به طور کلی نوع جدیدی از آیپد با اولویت های متفاوت از هر چیزی که پیش تر تصور کرده ایم، در نظر گرفت. 
حداقل به نظر می رسد که چنین دستگاهی برای متخصصان خلاقی مانند گرافیست ها و طراحان که می توانند از سطح 
بزرگ صفحه نمایش لمسی به خوبی استفاده کنند، قابل قبول به نظر می رسد.در حالی که اندازه های بزرگتر صفحه 
نمایش آیپد می تواند آیپد را بیش از هر زمان دیگری به مک نزدیک کند، به احتمال قوی برای بهره گیری از نمایشگر 
 ،۱۶ iPadOS بزرگتر، به بهبودهای نرم افزاری بیشتری نیاز خواهد بود. با وجود راه اندازی ویژگی استیج منیجر در

برخی از کاربران همچنان از تجربه چند وظیفگی و ناتوانی در استفاده کامل از سخت افزار آن شکایت دارند که این 
موضوع جایگزینی کامپیوترهای معمولی را چالش برانگیزتر از آنچه می توانست می کند.

آیا همچنان باید منتظر آیپدهای بزرگتر بود؟
با وجود شــایعات پر سر و صدا در مورد مدل های بزرگتر آیپد، به نظر می رسد که اپل به طور جدی به چشم انداز 
عرضه تبلت های بزرگتر در آینده علاقه مند است.بزرگترین آیپدهایی که از سال ۲۰۱۸ در دسترس بوده اند، آیپد پرو ۱۱ 
و ۱۲/۹ اینچی بوده اند. این بدان معنا است که بزرگترین آیپدها هنوز کوچکتر از کوچکترین مک بوک ها مانند مک 
بوک ایر M۱ و مک بوک پرو M۲ هستند که دارای صفحه نمایش های ۱3/3 اینچی هستند. از آنجایی که آیپد 
پرو ۱۲/۹ اینچی در حال حاضر در محدوده ای مشابه مک بوک های ۱3/3 اینچی قرار دارد و گفته می شود که در 
سال آینده به ۱3 اینچ افزایش پیدا خواهد کرد، به نظر می رسد اپل حتی مدل های بزرگتر آیپد را عرضه کند.بلومبرگ 
بارها در مورد علاقه اپل به آیپدهای بزرگتر صحبت کرده است و اگرچه تصور می شود که مدل  ۱۴/۱ اینچی آیپد 
که در دست ساخت بود، لغو شده باشد، اما مدل ۱۶ اینچی گزارش شده توسط The Information همچنان 

در حال توسعه فعال است.
انتظار می رود سال ۲۰۲3 سالی آرام برای آیپدهای اپل باشد و در بهترین حالت تنها بروزرسانی های بسیار کوچک برای 
آیپد مینی، آیپد ایر و آیپد سطح پایه اعمال شود. شایعات حاکی از آن است که آیپد ۱۶ اینچی می تواند تا پایان سال 
جاری میلادی عرضه شود، اما این امکان هم وجود دارد که عرضه این آیپد به سال ۲۰۲۴ موکول شود؛ در این صورت 

اولین مدل بزرگتر آیپد می تواند به مدل های آیپد پرو بازطراحی شده با نمایشگرهای اولد بپیوندد.


